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Изказване на народния представител д-р Ваньо Шарков при откриването на 
кръгла маса „Обсъждане на Закона за детето”, организирана от Съюза на 
демократичните сили, Асоциация „Общество и ценности” и организация „Свобода 
за всеки”  - 12 януари 2012г – Народно събрание  
 
 
Уважаеми дами и господа, колеги, гости  
 
Благодаря Ви за присъствието и участието в организираната с общи усилия кръгла маса 
по повод предложения от МТСП, за сега само за обсъждане, Законопроект за детето. В 
интерес на истината той изигра вече първата си задача- ДА СТИМУЛИРА ДЕБАТ И 
НАДЯВАМ СЕ ОТКРОВЕН РАЗГОВОР ЗА ПРАВАТА НА ДЕЦАТА И ЗАКРИЛАТА ИМ В 
НАШАТА ДЪРЖАВА. 
 
Темата е от изключително значение по отношение фундаментални принципи, 
залегнали в основата на модерното общество и българската конституция. Именно 
поради това е важно дебата по отношение закона за детето да не остане единствено в 
коридорите на Министерски съвет или в кулоарите на Народното събрание. 
 
Целта на форума не е просто създаване на възможност за публично обсъждане на 
законопроекта за детето. Такъв дебат може да се проведе на всяко място, но ние от 
СДС, от Синята коалиция избрахме да го направим в Народното събрание, защото 
вярваме, че от тук трябва да се чуе мнението не само на политиците, а на 
неправителствените организации и на всеки един от Вас като родител. 
 
Целта на форума не е и търсенето на сблъсък и противопоставяне на различни 
мнения и идеи по този толкова важен въпрос. По всеки въпрос касаещ правата на 
децата, тяхната сигурност, ролята на родителите и семейната среда, подкрепата на 
държавата, ТРЯБВА ДА СЕ ТЪРСИ МАКСИМАЛНИЯ ОБЩЕСТВЕН КОНСЕНСУС. Едва ли ще 
успеем да го постигнем днес и за кратко време, но вярваме че сме се събрали, за да 
поставим началото на един диалог от който ползата да е именно за децата и техните 
родители. 
 
Целта на форума не е и да кажем колко лоша е държавата и как не изпълнява в 
достатъчна степен конституционното си задължение да подпомага родителите в 
отглеждането и възпитанието на децата до пълнолетието им. Вероятно забележки в 
тази насока ще има и след години и след доста законодателни промени. 
 
Уважаеми дами и господа, 
 
Вече бяха чути доста критични мнения, бяха лансирани и крайни становища по 

отношение нуждата от подобен закон, духа и целите на подобен тип законодателство. 

Вероятно и хората написали законопроекта имат своята логика, мотиви и основание да 

го правят. Вероятно според някои и аз, и моите колеги сме повече от радикални към 

закона в този му вид. Но през цялото време ние, като партия, основана върху  

традициите на европейската християнска цивилизация, приемаме, че семейството, 
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родителството и децата са ценност, както и свободата и правата на личността, 

гарантирани с редица международни документи.   

За СДС, способността  и правото на родителите да възпитават децата си и да носят 

отговорност за тяхното изграждане като личности, съобразно собствените си 

убеждения е фундаментално и е в основа на функционирането на модерното 

демократично общество.  

За нас, родителите имат най-големите права и носят най-голямата отговорност в 

образованието и възпитанието на техните деца. Това право не случайно е разписано и 

в Конституцията на Република България, а ролята на държавата е да подпомага 

родителите в реализирането на това им право и задължение. Само на тази основа 

можем с общи усилия да реализираме основната цел- българското общество да е 

изградено от способни, предприемчиви и уверени в себе си граждани, които могат да 

поемат отговорност за себе си, за своите семейства и общности. 

Основната и за нас най-важната цел на кръглата маса е - възможност на всички, за 
които темата за семейството и децата е от значение, да представят своята визия по 
отношение предложения законопроект. Каквото и да става и който и да управлява, ние 
винаги ще защитаваме правото на всеки да изразява свободно мнението си, да има 
възможност публично да мотивира позицията си и да отстоява своите възгледи. Пред 
Вас е позицията на СДС по предложения за обсъждане законопроект. Готови сме да 
чуем всяка една критична забележка и да приемем всяко едно разумно предложение 
за промяна гарантираща по-висока степен на закрила на децата и пазеща правата на 
семейството и родителите. Така както сме готови да отстояваме в парламентарните 
дебати всяка мярка повишаваща конституционното задължение на държавата да 
подпомага родителите. Но съща така заявяваме категорично, че винаги ще се 
противопоставяме на всеки опит държавата да си присвоява семейни права и да се 
намесва в техните отговорности. Държавата не може да се грижи по-добре за децата от 
техните родители. Тя не осигурява добра семейна среда и колкото и да се опитва, 
винаги ще е лоша мащеха.  
 
Това което ни разделя днес в отношението ни към този вид на закона е онова, което ни 
правеше различни и неприемливи за тоталитарния режим на социалистическото 
управление на държавата. Ние държим на свободата и зачитането на правата на 
родителите, отстояваме ролята на семейството в образованието и възпитанието на 
децата и не приемаме, че държавата може да има по-важна и по-водеща роля в това 
отношение. 
 
И въпреки всичко Ви призовавам да потърсим не разделение, а обединение по три 
основни въпроса, които са пред Вас: 
 

 Има ли необходимост от подобряване на законодателството в областта на 
правата и закрилата на децата? 

 Ролята на семейството или грижата на държавата е по-важна при отглеждането 
и възпитанието на децата? 
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 Нови държавни структури отговорни за закрилата на децата или подобряване на 
дейността на съществуващите? 

 Доколко новия закон усложнява или отстранява, съществуващите проблеми, 

необходим ли е и какво е позитивното в него? Приетият без консултации и 

вслушване в здравия разум Избирателен кодекс е доказателството за лоша 

практика в тази посока. 

 
Очакваме Вашето мнение по всяка от тези теми и нека позитивната грижа е повече от 
негативното становище. Помнете, че децата са по-важни от всички, които сме днес в 
тази зала и това, че всеки от нас днес има трибуна, от която да каже своето мнение, не 
ни прави по-добри или по-можещи. Ако обаче ни направи по-мислещи, по-отговорни и 
по-толерантни ще можем от направените днес изводи да очертаем насоки за развитие 
на българското законодателство, които да гарантират закрила на децата и правото на 
родителите да възпитават децата си и да носят отговорност за тяхното изграждане като 
личности, съобразно собствените си убеждения и вярвания.  
 
 


